
 »شهروند« از واکنش ها به درخواستروی خط خبر
آیت الله جنتی از رئیس جمهوری برای عذرخواهی 

به خاطر برجام گزارش می دهد

تقابل برجامی
رئیس فراکسیون مستقلین ولایی: 

یقه گیری به کشور آسیب می زند
ایسنا| رئیس فراکســیون مستقلین ولایی با 
تاکید بر این که اختلاف افکنــی و یقه گیری در 
شــرایط فعلی می تواند به رونــد کار ما در برجام 
آسیب برســاند، گفت: باید همه یکصدا با حفظ 
انسجام ملی در کنار هم باشیم، از آن طرف دولت 
نیز موظف است نشــاط اقتصادی را در کشور به 
وجود آورد. کاظم جلالی اظهار کرد: درحال حاضر 
انسجام ملی بیشترین نیاز کشــور است. این که 
سخن واحد از کشــورمان منعکس شود و همه 
یکصدا در کنار هم باشــیم. وی با تاکید بر این که 
اختلاف نظر در شرایط فعلی و در موضوع سیاست 
خارجی می تواند آسیب زننده باشد، گفت: قطعا 
یقه گیری به روند کارمان آسیب می زند، به همین 
دلیل باید همه انســجام ملی داشته باشیم. از آن 
طرف، دولتمردان نیز تئوری واحد اقتصادی برای 
اداره کشور داشته باشند. رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس به زیاد بودن حجم نقدینگی در کشــور 
اشــاره و اظهار کرد: نقدینگی مردم ســرگردان 
اســت و آنها برای حفظ ارزش سرمایه شان سراغ 
سرمایه گذاری در بخش های مختلفی همچون 
ارز و ملــک می روند، لــذا لازم اســت دولت در 
شرایط فعلی برنامه اقتصادی مدونی برای جذب 
نقدینگی در پروژه های اقتصادی داشــته باشد تا 
ضمن اعطای سود خوب به مردم، ارزش پول آنها 
نیز حفظ شده و نشاط اقتصادی در داخل کشور 
ایجاد شود. جلالی افزود: لازم است برای رسیدن 
به این اهداف دولتمردان سخت بکوشند و دچار 
روزمرگی نشــوند، مردم نیز کمک کنند تا بتوان 

وضع اقتصادی را با ثبات پیش ببریم. 

عضو فراکسیون امنیت ملی مجلس: 

 باید از تجربه بابک زنجانی
در دوران تحریم ها درس بگیریم

ایلنا| یک عضو فراکســیون امنیــت ملی و 
سیاست خارجی مجلس گفت: اگر برجام توانسته 
ترامپ را با آن خصوصیات رفتاری خشــمگین 
کند، اتقاقا نشان دهنده درست بودن آن است. اگر 
افرادی از برهم خوردن برجام خوشــحال باشند، 
فرقی با ترامپ ندارند. مصطفی کواکبیان در پاسخ 
به این پرسش که عده ای نگران پدید آمدن افرادی 
مثل بابک زنجانی و سوءاستفاده آنها از تحریم ها در 
شرایط فعلی هستند، گفت: اگر قرار بر این باشد 
که به طور جدی اتحادیه اروپا از برجام خارج شود، 
دولتمردان و نمایندگان نیاز بــه تجربه زیادی از 
گذشته دارند تا در دوران تحریم ها کشور به نفع 
منافع مردم اداره شــود. بابک زنجانی یکی از این 
تجربه هاســت که نباید از آن غافل شد و نباید در 
دوران تحریم ها اجازه سوءاســتفاده افرادی مثل 
زنجانی بــه وجود بیایــد. وی در پایان گفت: اگر 
برجام توانسته ترامپ را با آن خصوصیات رفتاری 
خشمگین کند، اتفاقا نشان دهنده درست بودن 
آن اســت. در مجموع اگر افرادی از برهم خوردن 

برجام خوشحال باشند، فرقی با ترامپ ندارند. 

نایب رئیس فراکسیون امید مجلس: 

 آتش زدن برجام
توهین به پارلمان است

ایلنا| نایب رئیس فراکســیون امید مجلس 
با اشــاره به انتقاد برخی نمایندگان نســبت به 
اقدام نمادین روز گذشــته یک عضو اصلاح طلب 
کمیســیون امنیت ملی در تقدیم نسخه نفیس 
برجام به هیأت رئیســه تاکید کرد: برجام توسط 
مجلس نهم به تصویب رسیده و آتش زدن قانون 
مصوب مجلس، مصداق بی احترامی به شــأن و 
جایگاه نمایندگان و پارلمان اســت. عبدالکریم 
حســین زاده  در پایان با بیان این که اساسا بحثی 
درمورد نتایج مثبت یا منفی برجام ندارد، یادآور 
شــد: این اقدام در زیرپا گذاشتن قانون مجلس و 
آتش زدن برجام، توهین به شــأن و جایگاه خود 
مجلس و نمایندگان است. نمایندگان مجلس که 
نماینده تمام این ملت هستند و از شهروندان این 
کشور رأی گرفته اند، این برجام را تصویب کرده اند. 

نماینده اصلاح طلب: 

 حسی به من می گوید احتمالا
ماه رمضان شاهد رفع حصر باشیم

تابناک| اوایل هفته گذشته خبر رفع حصر زهرا 
رهنورد در فضای رسانه ای کشور خبرساز شد، هر 
چند فرزندان وی و برخی دیگر از مســئولان این 
موضوع را تایید نکردند، اما تاکنون نیز از سوی هیچ 
مرجع رسمی این موضوع نه تایید شده، نه تکذیب. 
قاسم میرزایی نکو درخصوص این موضوع گفت: 
کسی درخصوص رفع حصر حرف خلافی نگفت، 
آن زمان ما گفتیم کــه رفع حصر صورت گرفته، 
ولی به کسی حکم ندادند، اما باید به این هم توجه 
داشت که در زمان حصر هم به کسی حکمی داده 
نشد و درواقع نه حکمی برای حصر کردن صادر 
شــده، نه برای رفع حصر. این نماینده مجلس با 
اشاره به این که گفته می شود مسأله برجام باعث 
شــده تا موضوع حصر کمرنگ تر شــود، گفت: 
نمی توان به صورت کامــل گفت که این موضوع 
کمرنگ شــده، اما به هرحال در شــرایط فعلی 
اولویت کشور مسأله برجام است و برای آن نیاز به 
بحث های دیپلماسی خارجی داریم و همان اندازه 
در داخل به انسجام و وحدت نیاز است. این نماینده 
در پاسخ به این سوال که آیا امکان رفع حصر وجود 
دارد، گفت: احتمال دارد که این اتفاق رخ دهد و 
من فکر می کنم در ماه رمضان بهانه خیلی خوبی 

برای عفو همه چیز باشد. 

آملی لاریجانی: 

آمریکا آشکارا برای فروپاشی نظام 
جمهوری اسلامی تلاش می کند

میزان| رئیــس قوه قضائیه، بهتریــن رویکرد 
برای مواجهه با خروج آمریــکا از برجام را توجه به 
استعدادهای داخلی کشور و اعتماد به مردم دانست 
و تأکید کرد: بزرگترین تجربه تاریخی ای که از این 
اقدام آمریکا به دســت آمد، باور قطعی به غیرقابل 
اعتمادبودن و عهدشکنی دولت آمریکا بود. آیت الله 
آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضائی در 
بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به تصمیم 
رئیس جمهوری آمریکا مبنی بر خــروج از برجام 
گفت: گرچه این اقدام با شایعات و تبلیغات قبلی قابل 
پیش بینی بود اما یک تجربه تاریخی مهم برای ملت 
بزرگ ایران بود که همواره مورد تعدی و ظلم آمریکا 
بوده اســت، افزود. آملی لاریجانی با اشاره به ایجاد 
گروه های تروریســتی نظیر داعش از سوی آمریکا 
به اذعان رئیس جمهوری فعلــی آمریکا در جریان 
رقابت های انتخاباتی خاطرنشان کرد: اخیرا مستندی 
درباره نحوه دخالت آمریکا در افغانستان پخش شد 
که خانم کلینتون در آن اذعان می کرد طالبان را با 
هزینه زیادی علیه حکومت شوروی تجهیز کردند و 
موجب فروپاشی شوروی شدند. رئیس قوه قضائیه 
افزود: آمریکا امروز آشــکارا برای فروپاشــی نظام 
جمهوری اسلامی تلاش می کند. در مقابل آنها باید 
بصیر و هوشیار باشیم. شــگرد آمریکا و اروپا ایجاد 
دوگانگی و القای آن میان مردم و مســئولان است، 
درحالی  که هر فرد علاقه مند و دلسوزی می داند که 

باید در مقابل این فریب ایستاد.

علی لاریجانی: 

اقدام آمریکا در خروج از برجام 
بی پاسخ نمی ماند

خانه ملت| علی لاریجانی در نشست اضطراری 
کمیته دایمی فلســطین در اتحادیه بین المجالس 
اسلامی با بیان این که دولت آمریکا پایبند به هیچ 
تعهدی نیست، گفت: یک روز توافقات بین المللی آب 
و هوا را به هم می زند، دیگر روز نیز توافقات مربوط به 
تعرفه های گمرکی با چین و اروپا را زیر پا می گذارد و 
سپس با فشارهای مختلف حرف خود را درباره اروپا 
پس می گیرد. روز دیگر خلاف حقوق بشر برای اتباع 
برخی کشورهای اسلامی قوانین غیرعادلانه وضع 
کرده و مرزهای این کشــور را می بندد. اکنون نیز 
از توافق 1+5 با ایران خارج می شــود، توافقی که به 
درخواست خود آمریکا بوده است. روز دیگر می گوید، 
در سوریه نمی ماند و از برخی کشورها برای ماندن 
در سوریه پول می خواهد و بعد ســوریه را بمباران 
می کند.  او گفت: آمریکا سال هاست از تروریست ها 
حمایت می کند، آنها خودشــان اذعان کردند که 
داعش را ایجاد کــرده و بعد علمدار مبارزه با داعش 
می شوند، این اقدام آنها نشــان می دهد که دولت 
آمریکا دچار بحران تصمیم گیری شده و ناپخته به 
صحنه بین المللی نگاه می کند. رئیس جمهوری فعلی 
آمریکا توانایی تشــخیص پیامدهای طولانی مدت 
اقدامات خود را ندارد. لازم اســت مسئولان کنونی 
آمریکا درباره تصمیم گیری نسبت به قدس و محور 

مقاومت دچار اشتباه محاسباتی نشوند.

وزیر دفاع: 

 امنیت افغانستان را
 امنیت خودمان می دانیم

ایلنا| وزیر دفاع با بیان این که خود را در مبارزه با 
تروریسم متعهد می دانیم، گفت: امنیت جمهوری 
اسلامی افغانســتان را امنیت خودمان می دانیم و 
در مبارزه با تروریسم هر کمکی بتوانیم با تمام توان 
انجام خواهیم داد. امیر سرتیپ حاتمی با بیان این که 
جمهوری اســلامی خود را در مبارزه با تروریســم 
متعهــد می داند، تأکیــد کرد: امنیــت جمهوری 
اسلامی افغانســتان را امنیت خودمان می دانیم و 
در مبارزه با تروریسم هر کمکی بتوانیم با تمام توان 
انجام خواهیم داد. وزیر دفاع ملی جمهوری اسلامی 
افغانستان نیز در این نشست خبری از دعوت وزیر 
دفاع جمهوری اسلامی ایران و حمایت های بی دریغ 
ملت و دولت جمهوری اسلامی از مردم افغانستان در 
شرایط دشوار جنگ، جهاد و مقاومت در این کشور 
در طول ۴۰ ســال اخیر تقدیر و تشکر کرد و اظهار 
داشت: همواره ملت و دولت افغانستان قدردان این 

حمایت ها بوده و هستند.

رئیس کمیسیون امنیت ملی مطرح کرد

فروش ایرباس به ایران، آزمون 
اروپایی ها برای پایبندی به برجام

اعتمادآنلاین| علاءالدین بروجــردی نماینده 
بروجرد و رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی با اشاره به لغو مجوز فروش بویینگ و ایرباس 
به ایران، گفــت: بویینگ برای آمریکایی هاســت و 
طبیعی است که آنها بعد از خروج از برجام مانع فروش 
این هواپیما به ایران شــوند. او تأکیــد کرد: اگرچه با 
توجه به توافقی که صورت گرفته بود، آنها متعهد به 
فروش بویینگ به ایران بودند و این هم یک اختلاف 
دیگر و نقض عهدی است که آنها انجام دادند. رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: حدود 
9۰ درصد از سهام ایرباس برای اروپایی هاست. بنابراین 
فروش ایرباس به ایران از مواردی اســت که باید اروپا 
بر سر عهدش در این زمینه باقی بماند. اروپایی ها باید 
به توافقی که انجام دادند، پابرجا بمانند و به تعهدات 
خود عمل کنند و این بخشی از آزمونی است که اروپا 
در مقابل برجام پیش رو دارد. او  گفت: سفر ظریف به 
چین و بعد به روسیه و دیدار با سه وزیر خارجه اروپایی 
امضاکننده برجام تعیین کننده است و تعهداتی که آنها 
به عنوان تضمین قطعی و عملی باید بدهند، سرنوشت 

ماجرا را مشخص می کند.
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میز سیاست

چرا اصولگرایان می گویند روحانی 
به خاطر برجام نباید سرش را بلند کند؟

نامه نیوز نوشــت: تحلیلگر مســائل سیاسی گفت: 
این که برخی اصولگرایان می گویند »حالا که آمریکا از 
برجام خارج شد، رئیس جمهوری نباید سر بلند کند«، 
حرف غلطی اســت. امروز نیاز داریم رئیس جمهوری 
گردنی افراشــته در مقابل غرب داشــته باشد. عباس 
سلیمی نمین در پاسخ به این سوال که آیا خروج آمریکا 
از برجام از محبوبیت اصلاح طلبان کاسته و دست بالا 
را بــه اصولگراها در انتخابات مجلــس 98 و انتخابات 
ریاســت جمهوری  ســال 1۴۰۰ خواهد داد؟ گفت: 
اصلا نباید از تصمیم ترامپ اســتفاده تبلیغاتی برای 
انتخابات آتی مجلس و ریاست جمهوری کرد، چون به 
 تأثیرگذاری بیشــتر اقدام آمریکایی ها کمک می کند.
این تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: پس اصلا این بحث 
نباید مطرح شود. اگرچه برخی اصولگرایان که خیلی 
دقت نظــر لازم را ندارند و تلاش می کنند از این قضیه 
استفاده کنند، بگویند »حالا که این اتفاق افتاد و آمریکا 
از برجام خارج شــد، رئیس جمهوری نباید ســر بلند 
کند«، درحالی که این حرف غلط است. امروز نیاز داریم 
رئیس جمهوری گردنی افراشته در مقابل غرب داشته 
باشد بنابراین نباید دعواهای سیاسی خودمان را به این 

موضوع گره بزنیم.
هشداری برای دولت، اصولگرایان 

و اصلاح طلبان
ایسنا نوشــت: یک عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به هر دو جریان سیاســی اصلاح طلب و اصولگرا 
هشدار داد که باید نسبت به اعتراضات و انتقادات مردمی 

هوشیار باشــند و در جهت رفع اشتباهات شان تلاش 
کنند. او در شــرایط فعلی منتقد »بازار آزاد« است و به 
دولت نیز پیشنهاد می دهد، همان طور که با کنترل بازار 
ارز به این نتیجه رسیده اســت که بازار آزاد در حوزه ارز 
نتیجه بخش نیست، نسبت به تغییر در سایر حوزه های 
اقتصادی نیز اقدام کند.  غلامرضا مصباحی مقدم گفت: 
کشور را با این جور شرایط نمی توان اداره کرد. کشور را 
باید با قدرت و سعه صدر اداره و مشکلات را با مدیریت 
و قاطعیت برطرف کرد. این ارزی کــه در بازار مبادله 
می شود را به من نشــان دهند که کجای دنیا چنین 
روشی استفاده می شود. اگر نشان دادند، من می گویم 
دومی اش ایران اســت. تمام ارزی که به دست می آید 
باید به صورت سیستمی به بانک ها منتقل و به صورت 
سیستمی از بانک ها به متقاضیان داده شود، چرا باید 
بازار آزاد ارز داشته باشیم؟ در کل دنیا بگردید؛ چنین 
وضعیتی در ترکیه، اروپا، آمریکا، چین، شــرق آسیا، 
غرب آفریقا، جنوب آفریقا و هیچ کجای دنیا نیست. چه 
بساطی است که ما ایجاد کرده ایم؟ تازه می گوییم این 
ارزی که وجود دارد بخش کمی از ارز مورد نیاز کشــور 
است. این بخش کوچک کل اقتصاد ما را تحت الشعاع 
خودش قرار داده است. مگر ارز نان و آب مردم است که 
هر کجا می رویم سخن از ارز است. در روستاها، در شهر، 
در دانشــگاه، در بازار سخن از ارز است، چرا باید چنین 
باشد؟ این شرایط حکایت از ضعف شدید مدیریتی ما 

در بخش ارزی است.
مردم اگر ناامید شوند 

از کل حاکمیت ناامید می شوند
اعتمادآنلایــن نوشــت: مصطفی درایتــی، فعال 

سیاســی اصلاح طلب با بیان این که »وضعیت کشور، 
وضع پایداری نیست« ، گفت:  سال97،  سال سنگین و 
سختی برای جمهوری اسلامی چه از نظر منطقه ای 
و بین المللی و چه از نظر اقتصادی و مســائل داخلی 
خواهد بود، بنابراین عقل سیاســی اقتضا می کند به 
مسائلی که در دست ما است و می توان برای آن راه حل 
پیش بینی کرد، اعتنا و توجه شود.  درایتی یادآور شد: 
این که مردم تصور کنند وقتی حاکمیت به مشکلات 
برمی خورد، جهت گیری اش به ســمت آنها می رود و 
همین که مشکلاتش کم می شــود، مردم را فراموش 
می کند، باعث دلسردی آنها می شود. درایتی با بیان این 
هشدار که »تلاش برای ناامیدکردن مردم حاصلی جز 
عدم موفقیت در برابر چالش ها و مشکلات ندارد«، گفت: 
ناامید شدن مردم به نفع این جناح و آن جناح نیست. 
تصور نکنیم وقتی مردم ناامید شوند، فقط از یک جریان 
سیاسی ناامید می شوند. خیر این طور نیست؛ مردم اگر 
ناامید شــوند از کل حاکمیت ناامید می شوند. در این 
شرایط زمینه ها برای فشارآوردن ها و تأثیر این فشارها بر 
جامعه افزایش می یابد.  این فعال سیاسی اصلاح طلب 
با تاکید بر این که دولــت در ایجاد امید در مردم نقش 
مهمی دارد«، گفت: »دولت آقای روحانی در دور دوم 
جهت گیری خاص مردم را در نظر نگرفــت و از ابزار و 
امکاناتش در جهت شعارها و مطالبات مردم استفاده 
نکرد. درایتی با بیان این که دولــت باید از کارگزارانی 
استفاده می کرد که برای برآورده کردن مطالبات مردم 
جدیت داشته باشــند و هزینه بدهند، گفت: کابینه 
محافظه کار به درد تلاطم شدید داخلی، بین المللی و 

منطقه ای نمی خورد. 

اقدامات خودسرانه در شرایط فعلی 
سم مهلک است

اعتمادآنلاین نوشت: محمدرضا تابش، نماینده اردکان 
و نایب رئیس فراکسیون امید با انتقاد از اقدامات خودسرها 
در برخورد با فعالان مدنی گفت: خودســرها در قاموس 
حکومتداری فعلی ایران جایگاهی ندارند. یک زمانی رژیم 
شاه مســتقر بود و یک عده می آمدند و نظم حکومتی را 
برهم می زدند، یک زمانی هم میان انقلابیون با لیبرال ها 
تعارض بود و یک عده در دفــاع از انقلاب و ارزش هایش 
به اقداماتی دست می زدند که لیبرال ها را محکوم کنند. 
او در ادامه تاکید کرد: اما زمانی که دولت اسلامی مستقر 
است، قوای سه گانه حاکم هستند، شرایط تثبیت شده و 
جنگ، ترور و تنگناهایی وجود ندارد، حاکمیت تصمیم 
می گیرد و مجوزهــای لازم را برای مراســم، میتینگ، 
کنســرت و تجمع صادر می کند؛ دیگر واژه خودسری و 
اقدامات خودسرانه در قاموس حکومتداری تثبیت شده 
جایگاهی ندارد. این نماینده مجلس گفت: مخصوصا رهبر 
معظم انقلاب در چند مقطع سریعا اقدامات خودسرانه را 
محکوم کردند ولو این که به قصد قربت یا از سر ناآگاهی 
باشــد. بنابراین همه باید دست به دست هم دهیم و غده 
خودسری را از جامعه برکنیم. شرایط کشور تحمل این 
تنش ها و تشنج ها را ندارد. مردم شاهد دلار بالای 8 هزار 
تومان و سکه بالای 2 میلیون تومان هستند. علاوه بر این 
مردم شــاهد قیمت های لجام گسیخته در بازار هستند 
که اگرچه دولت سیاســت هایی را اتخاذ کرده، اما هنوز 
اوایل کار است و نتیجه نداده است. تابش گفت: اقدامات 
خودسرانه می تواند موجب التهاب، تشنج و پراکنده کردن 
بذر یأس و ناامیدی در جامعه شود که در شرایط فعلی سم 

مهلک است.

شــهروند| موضع گیری و واکنش های شــخصیت ها و بعضی نهادها درباره برجام و 
چگونگی تدبیر دولت روحانی در قبال آن این روزهــا همچنان ادامه دارد؛ آتش زدن 
پرچم و برجــام را در صحن علنی توســط برخی از نمایندگان فردای آن شــبی که 
رئیس جمهوری ایالات متحده فرمان خروج از این قــرارداد بین المللی را صادر کرد، 
می توان در شمار نخستین اقدام داخلی نســبت به رفتار آمریکا و نسبت به برجام به 
شمار آورد. بعد از آن بود که واکنش ها در قبال خروج آمریکا از برجام به سطح افراد و 
شخصیت ها رسید؛ شــاید مهمترین این واکنش ها را بتوان به مجلس خبرگان رهبری 
و نامه آیت الله علی جنتی نســبت داد. پایگاه اطلاع رســانی مجلس خبرگان رهبری 
روز یکشــنبه بیانیه ای را با عنوان »واکنش مجلس خبرگان رهبری به خروج آمریکا 
از برجام« منتشــر کرده بود که تنها امضای آیت الله جنتی رئیس مجلس را داشــت. 
برخی از خبرگزاری های داخلی هم با اســتناد به همین خبر بیانیه یادشده- که در آن 
تیم مذاکره کننده متهم به عبور از خط قرمزها شــده و از رئیس جمهوری هم خواسته 
شده بود که بابت خسارات برجام از ملت عذرخواهی کند- آن را موضع کلیت مجلس 
خبرگان قلمداد کردند. آن قدر واکنش ها به این موضوع بالا گرفت تا بالاخره ســایت 
رسمی مجلس خبرگان رهبری عنوان بیانیه منتسب به این مجلس را اصلاح کرد و آن 

را تنها نظر شخصی آیت الله جنتی قلمداد کرد. 

رئیس مجلس خبــرگان رهبری در واکنش به 
خــروج غیرقانونی آمریکا از برجــام اطلاعیه ای 
صادر کرده بــود. در متن این اطلاعیه با اشــاره 
به این که مقام معظم رهبــری بارها بر غیرقابل 
اعتمادبودن دشمنان تأکید ورزیده بودند، آمده 
که »رهبری صرفا بــه جهت اصرار دولت محترم 
و به منظور ایجــاد تجربه ای دیگــر برای مردم 
شــریف ایران با برجام موافقت نمودند.« آیت الله 
احمد جنتی در ادامه با اشاره به این که »دستگاه 
دیپلماسی کشور تمام تلاش خود را برای انجام 
توافق موســوم به برجام به کار بست«، گفته که 
»در مواردی خطوط قرمز مورد نظر مقام معظم 
رهبری در این توافق رعایــت نگردید و درحالی 
 که جمهوری اسلامی ایران تمامی تعهدات خود 
را به صورت کامل به اجرا گذاشــت؛ اما تضمین 
لازم از طرف مقابل دریافــت نگردید و زمینه را 
برای خــروج آمریکا از برجام فراهــم نمود.« در 
این بیانیه درخصوص مسأله نقض عهد و خروج 
آمریــکا از توافق برجــام، به نــکات دیگری نیز 

اشاره شــده که در یک نمونه آن گفته شده که 
»در شــرایط کنونی، ماندن در این قرارداد بدون 
اخذ تضمین های صریح و روشــن، به طور مسلم 
تضمین کننده منافع ملی مــا نخواهد بود.« در 
این بیانیه همچنین برای دســتگاه دیپلماســی 
مشی ای اینگونه تعیین شده که »اگر کشورهای 
اروپایی در اسرع وقت و ضمن جلوگیری از اتلاف 
فرصت توســط دشــمن، تضمین های جدی و 
محکمــی بــرای مانــدن در توافق اخذ شــود، 
خروج از برجام، تکلیف شرعی و قانونی دستگاه 
دیپلماســی خواهد بود، امــا در بخش مهم این 
بیانیه که واکنش هایی را نیز در پی داشته، آمده 
که »لازم است رئیس جمهوری محترم، صادقانه 
و با صراحت، نســبت به خســارت های وارده در 
برجام که بــه خاطر عدم رعایــت خطوط قرمز 
ترسیمی توسط رهبر معظم انقلاب ازجمله اخذ 
تضمین های لازم از 1+5 و نیز عدم رعایت اقدام 
متناظــر و گام به گام، پدید آمــد؛ از مردم عزیز 

ایران عذرخواهی کند.«

رئیس جمهوری عذرخواهی کند

یک روز بعــد از صدور بیانیــه ای که آیت الله 
جنتی در مــورد برجام صادر کرده بــود، پایگاه 
اطلاع رســانی مجلــس خبرگان رهبــری روز 
یکشــنبه بیانیه ای را با عنوان »واکنش مجلس 
خبرگان رهبری بــه خروج آمریــکا از برجام« 
منتشر کرده بود که تنها امضای آیت الله جنتی، 
رئیس مجلس را داشت. برخی از خبرگزاری های 
کشــور هم با اســتناد بــه همین خبــر بیانیه 
یادشــده - که در آن تیم مذاکره کننده متهم به 
عبور از خط قرمزها شــده و از رئیس جمهوری 
هم خواسته شــده بود که بابت خسارات برجام 
از ملــت عذرخواهی کنــد - آن را موضع کلیت 
مجلس خبرگان قلمداد کردند. ســایت رسمی 

مجلس خبرگان رهبری عنوان بیانیه منتســب 
به این مجلــس را اصلاح کــرد. اگرچه آیت الله 
 هاشم زاده هریســی، عضو مجلــس خبرگان در 
یادداشت خود برای ایران تأکید کرد که آنچه در 
بیانیه آمده حداکثر می تواند موضع هیأت رئیسه 
خبرگان باشــد نــه کلیــت اعضا. ایــن قبیل 
انتقادات ســبب شد تا ســایت مجلس خبرگان 
روز گذشــته عنوان بیانیه مذکور را اصلاح کند 
و بنویســد »واکنش رئیس مجلس خبرگان به 
خروج غیرقانونی آمریــکا از برجام«. با این همه، 
خبرگزاری فارس همچنان اصرار داشت که این 

بیانیه، بیانیه مجلس خبرگان رهبری است.

مجلس خبرگان یا آیت الله جنتی؟

دبیرخانــه شــورای اطلاع رســانی دولت 
دیــروز در واکنش به برخــی موضع گیری ها 
درخصــوص برجام اطلاعیه ای صــادر کرد با 
این مضمون که »ایــن روزها، برخی گروه ها و 
شــخصیت های محترم، در مورد اعلام خروج 
آمریکا از برجام اظهارنظر کرده و بیانیه صادر 
می کنند.« در مواردی که دبیرخانه شــورای 
اطلاع رسانی دولت اشاره کرده، گفته شده که 
»راهبرد اصلی و اعلام شده دولت، در مذاکرات 
طولانی با شش کشــور و اتحادیه اروپا، تأمین 
منافع ملی بوده است و در این مسیر، هیچ یک 
از حقوق، توانایی هــا و ظرفیت های راهبردی 
کشور مورد مذاکره و معامله قرار نگرفته است؛ 
بلکه بهانه های واهی برای متهم کردن ایران را 
از دست بدخواهان گرفته و حقوق مسلم ملت 
ایران را برای پیشرفت و حضور عزّتمندانه در 
اقتصــاد جهانی تثبیت کرده اســت.« در این 
بیانیه همچنین به ضــرورت وحدت ملی در 
وضع کنونی اشاره شده که »در چنین شرایط 
خطیری که وحدت ملی یک ضرورت اســت، 
سوال این اســت که حمله به دولت و تخریب 
دســتاوردهای کشــور که همراه بــا افزایش 
قــدرت دفاعــی و تقویت جایــگاه منطقه ای 
ایران به دست آمده اســت، همصدایی با چه 
جریانی و ریختن آب به آســیاب چه کسانی 
است؟« در بیانیه پایگاه اطلاع رسانی دولت و 

در پاسخ به آن بخش از نامه آیت الله جنتی که 
رئیس جمهوری را ملزم بــه عذرخواهی کرده 
بود، آمده که »متأسفانه آنان که باید عذرخواه 
مواضع نادرســت خود در گذشــته باشــند، 
طلبکارانه به دســتاوردهای ملــی می تازند و 
حاضر نیستند به این ســوال پاسخ دهند که 
خســارت های تحریم ظالمانه بــر ملت ایران 
چه میزان بــوده و برای پیشــگیری به موقع 
از آن خســارت ها چه کرده اند؟ آنها هیچ گاه 
حاضر نیستند از ناتوانی خود در ارایه راه های 
جایگزین برجام سخن بگویند و صادقانه بابت 
رویکرد غلط و کارشــکنی های خود در روند 
پیشــرفت کشــور، از ملت عذرخواهی کنند. 
آنها در تعارضی آشــکار، هــم دلواپس حضور 
آمریکا در برجام بوده اند و هم شــاکی خروج 
آمریکا از برجام. مدیریت مســئولانه کشــور، 
عرصه تناقض گویی نیســت؛ بلکــه نیازمند 
تصمیم قاطع و عمل شجاعانه است.« در این 
بیانیه همچنین اشاره شده که »تمامی مراحل 
مذاکرات و توافق، در چارچوب قانون اساسی، 
اختیارات و مسئولیت های رئیس جمهوری و 
مصوبات شــورایعالی امنیت ملی بوده است. 
در شرایط جدید نیز برای مقابله موثر با اقدام 
تحریک آمیــز آمریکا و تضمیــن  انتفاع ایران 
از برجام، تدابیــر لازم اتخاذ شــده و درحال 

اجراست.« 

گلایه دولت 

علی مطهری، نایب رئیس مجلس شورای 
اسلامی نیز در نامه ای، به نامه آیت الله علی 
جنتی درباره برجام واکنش نشــان داد. در 
نامه نایب رئیس مجلس آمــده که »در این 
نامه از طرفی پذیرفته اید کــه برجام با نظر 
مقام رهبری امضا شده است و از طرف دیگر 
از رئیس جمهوری خواســته اید که به خاطر 
خسارت های وارده ناشــی از برجام از مردم 
عذرخواهی کند. آیا این دو ســخن تناقض 
و احیانا تعریض ناخواســته به مقام رهبری 
نیســت؟« مطهری در پاسخ به این نکته که 
»در صورت اخذ نشدن تضمین های جدی و 
محکم از اروپایی ها، خروج از برجام تکلیف 
شرعی و قانونی دستگاه دیپلماسی خواهد 
بود، نوشــته که »آیا تکلیف شرعی دستگاه 
دیپلماســی را جنابعالی تعیین می کنید یا 
مقام رهبری؟ همچنین آیــا تکلیف قانونی 
دســتگاه دیپلماســی را جنابعالی تعیین 
می کنید یــا مجلــس؟« وی در ادامه نامه 
خود آورده که »یکی از معضلات کشــور ما 

دخالــت نهادهای مختلــف در کار یکدیگر 
است. وظیفه مجلس خبرگان رهبری طبق 
قانون اساسی، گذشــته از انتخاب رهبر در 
زمان خاص، نظارت بر بقای شــرط عدالت 
در مقــام رهبری و نظارت بر دســتگاه های 

زیرمجموعه رهبر است.«
مطهــری در پایــان نوشــته: »ورود به 
مســائلی مانند برجام و تعیین تکلیف برای 
رئیس جمهوری و مجلس شورای اسلامی از 

وظایف آن مجلس نیست.«
همچنین رســول منتجب نیــا، قائم مقام 
حزب اعتماد ملی به »جمــاران« گفت که 
کســانی باید عذرخواهی کنند که در دولت 
گذشته شعار دادند و دنیا را تحریک و تلاش 
کردند تا اجماع جهانی علیه ایران تشــکیل 
شــود؛ »برخی افــراد هــم در نمازجمعه و 
جاهــای مختلف از او حمایــت کردند. این 
افراد باید عذرخواهی کننــد؛ نه دولتی که 
جلوی مخاطرات را گرفته و به مردم خدمت 

کرده است.«

تکلیف شرعی دستگاه دیپلماسی با مقام رهبری است


